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Dr. Buza László akadémikus, a 
József Attila Tudományegyetem 
nyugalmazott professzora, életé-
nek 85. évében 1969. október 18-
án elhunyt. Budapesten, a far-
kasréti temetőben tartott 1969. 
október 24-i gyászszertartásán a 
Magyar Tudományos Akadémia 
képviseletében dr. Kovács István 
akadémiai levelező tag, tanszék-
vezető egyetemi tanár, az egye-
tem és a tanítványok nevében 
dr. Nagy Károly tanszékvezető 
egyetemi decens búcsúztatta. 

A FÜGGETLENSÉGI ÉRZÜLETÜ 
tanárcsaládból induló fiatal Buza 
László jogi tanulmányait a sárospata-
ki református jogakadémián kezdte, s 
a budapesti, a berlini, valamint a ko-
lozsvári tudományegyetemeken folytat-
ta. Igen fiatalon. 1908. október 1-én 
kapta meg kinevezését a pataki aka-
démiára, ahol 15 évig a közjog, a po-
litika és a nemzetközi jog előbb rend-
kívüli, ma jd rendes tanára volt. 1912-
ben szerzett magántanári képesítést a 
kolozsvári tudományegyetemen. A sze-
gedi tudományegyetem nemzetközi jo-
gi tanszékére a nyilvános rendes ta-
nári kinevezését 1923-ban kapta meg. 
1940-ben a jogi karral együtt Kolozs-
várra távozott, s onnan — megszakí-
tat lan működés után — 1948-ban tért 
vissza Szegedre. Ettől kezdve 1966. 
augusztus 1-én történt nyugdíjba vo-
nulásáig újból egyetemünk professzora 
volt. Több mint négy évtizedes egye-
temi tanársága idején többször látott 
el felelős egyetemi vezetői — rektori, 
dékáni — funkciókat. 

Buza Lászlót a Magyar Tudományos 
Akadémia 1938-ban levelező, 1946-ban 
pedig rendes tagjai közé választotta. 
E státusát az akadémia 1949-ben tör-
tént újjászervezése után is megtartotta. 

Buza professzor jelentős közéleti 
funkciókat is betöltött. Évekig a Ma-
gyar Jogász Szövetség elnöke, s a Ha-
zafias Népfront Szeged városi Bizott-
ságának elnöke volt. 

Tudományos és oktatói munkássága 
elismeréseként kétszer nyerte el a 
Munka Érdemrend arany fokozatát 
Kollegái és tanítványai 1958-ban Em-
lékkönyvvel tisztelegtek munkássága 
előtt. (Jogi tanulmányok dr. Buza 
László egyetemi tanár, akadémikus ok-
tatói működésének 50. évfordulójára. 
Aötá Jur. et Pol. Szeged Tomus V. 
369. 1.) 

BÚZA LÁSZLÓ több mint hat évti-
zedes tudományos munkássága olyan 
történelmi korszakokat ölel át. ame-
lyek a társadalomtudománvok művelői 
számára munkáik elavulásának reális 
lehetőségét is magukban hordozták. 
Buza László művei — a koraiakat is 
beleértve — kiállták az idő próbáját, 
bár természetszerűleg ma már első-
sorban a történeti irányú vizsgálódá-
sokhoz nyúj thatnak elsősorban értékes 
segítséget. Első nagyobb, ún. „általános 
államjogi" művei (Államterület és te-
rületi felségjog, 1910.; A miniszterek 
jogi felelőssége. 1911.) a jogdogmatikai 
módszerekkel dolgozó közjogi pozitiviz-
mus kicsiny, a tudományos és a társa-
dalmi haladást képviselő táborában je-
lölik ki helyét. A közjogi pozitivisták, 
akik többségükben a kolozsvári, illet-
ve később a szegedi egyetem tanárai 
voltak, a magát történetinek nevező 
anakronisztikus iskolával szemben a 
feudális maradványokkal terhelt ma-
gyar jogintézményeknek a fejlettebb, 
tisztábban polgári intézményekkel való 
felcseréléséért szálltak síkra. 

Bár Buza László az ellenforradalom 
első éveiben a maga tárgyilagos ala-
posságával hallatta szavát a kor nehe-
zen megoldható belső közjogi kérdései 
(királykérdés, jogfolytonosság) kapcsán 
is. figyelme ekkor már inkább a nem-
zetközi közjog hasonló módszerekkel 
való művelése felé fordult. A kisebb 
tanulmányok egész sora mellett e tu-
dományágban a felszabadulás előtt két 
nagyobb munkája látott napvilágot. 
(A kisebbségek jogi helyzete a béke-
szerződések és más nemzetközi egyez-
mények értelmében. 1930.; A nemzet-
közi jog tankönyve, 1935.) 

FELSZABADÜLÁS UTÁNI tudomá-
nyos munkássága döntő mértékben az 
Egyesült Nemzetek Szervezetének meg-
alakulása után — «savaival 

élve: ú j szellemű — nemzetközi jog 
vizsgálatára irányult. Két évtized alatt 
egyetemi Actákban és folyóiratokban 
publikált, nehezebben hozzáférhető ta-
nulmányait szintetizálta életművét 
méltó módon lezáró — összegző. utolsó 
munkájában. (A nemzetközi jog fő 
kérdései az új szellemű nemzetközi 
jogban, 1967.) Emellett jelentős mér-
tékben közreműködött a Diplomáciai 
és Nemzetözi Jogi Lexikon, valamint 
a három kiadást megért első szocialis-
ta nemzetközi jogi tankönyvünk meg-
írásában. 

Buza László professzortól több .io-
gásznemzedék tanulta meg a nemzet-
közi jogot, s a logikus jogászi gon-
dolkozást. Hallgatói mindig szívesen 
hallgatták, szerették, s ő is szerette 
hallgatóit. Óráinak sajátos légköre, 
hangulata volt. amelyre e sorok írója 
is szívesen emlékszik vissza. Előadá-
saiból tanulmányának becsülete mel-
lett magának az egyetemnek, az egye-
temi oktató-nevelőmunkának a nagy-
rabecsülése sugárzott. Számára az 
egyetem nem egyszerű munkahely, de 
életforma volt. Halála pótolhatatlan 
veszteséget jelent mindannyiunk szá-
mára. 

DR. RLSZOLY JÓZSEF 

Eredmények 
és gondok 
Beszélgetés 
dr. Kedvessy György profesz-
szorral, a Gyógyszerész-
tudományi Kar dékánjával 

November 3-án kezdődött Budapes-
ten az V. Magyar Gyógyszerészkong-
resszus. A nagy seregszemle előestéjén 
munkatársunk felkereste dr. Kedvessy 
György tanszékvezető egyetemi tanárt, 
a Gyógyszerésztudományi Kar dékán-
ját. hogy a megnyitó kongresszus je-
lentőségéről. valamint a szegedi gyógy-
szerészképzés időszerű problémáiról, 
gondjairól kérdezze meg véleményét. 

— A Magyar Gyógyszerészeti Társa-
ság és a Magyar Tudományos Akadé-
mia rendezésében 3—4 évenként talál-
koznak a magyar gyógyszerészek e 
fontos és nemzetközi érdeklődéstől kí-
sért összejövetelen — válaszolt Ked-
vessy professzor. A mostani kongresz 
szus 4 szekcióban elhangzó előadásai 
felölelik a tudomány szinte valameny-
nyi területét. Az előadásokat részben 
kutatóintézetekben és egyetemi tanszé-
keken. részben pedig gyógyszergyárak-
ban és gyógyszertárakban dolgozó 
gyógyszerészek jelentették be. s azok 
önálló kutatások eredményeit ismerte-
tik. Egyetemünk gyógyszerészkarának 
oktatói jelentős számú előadással sze-
repelnek a kongresszuson. Értékesek 
és figyelmet keltőek a gyógynövény és 
drogismereti intézet fitokémiai és nö-
vényi hatóanyag izolálással foglalkozó 
előadásai; a gyógyszertechnológiai in-
tézet kolloidfizikai témákat jelentett 
be. a gyógyszerkészítéssel kapcsolatban 
pedig ismerteti egv hazai gyógyszer-
gyárral a tabletta gyártás terén közö-
sen végzett kutatások eredményeit, a 
gyógvszerhatástani témák között a fel-
szívódás elméleti kérdéseit tárgyaló 
előadásokkal szereplünk. A konaresz-
szus iránt nagy külföldi édreklődés 
mutatkozott. Huszonöt ország képvise-
lői jelentették be részvételi szándéku-
kat : ez az érdeklődés a magvar gvógv-
szerészet tudományos eredménveinek 
megbecsülését is kifejezi. A Maeyar 
Gyógyszerészeti Társaság Csongrád 
megvei szervezete, amelvnek Vinkler 
Elemér orofesszor az elnöke, igen nasv 
aktivitással készült a kongresszusra. 
Számos előadást ielentett be a megyei 
csoport is, amelyek elhangzanak e 
nemzetközi fórumon. A magyar gyógy-
szerészet elismerését lát juk abban is. 
hogv a Nemzetközi Gyógyszerész Szö-
vetség legközelebbi kongresszusát Bu-
dapesten kívánja megrendezni 

A karon folyó gyógyszerészképzés 
időszerű kérdéseiről beszélgetve a kö-
vetkezőket mondta dr. Kedvessy 
György, a kar dékánja munkatársunk-
nak. 

— Karunkon tudatosult és fontosnak 
tartott feladat a nevelési munka. Egy-
re szélesebb körben érvényesült fon-
tossága, annak felismerése, hogy az 
egyetemi oktatónak jó nevelőnek is 
kell lenni. A hosszú ideje működő ne-
velési bizottság, az osztályfőnökök és 
csoportpatrónusok jelentik e nevelő 
munka szervezetét. A nevelés leghatá-
sosabb formája természetesen az 
egyénnel való foglalkozás, s ez különö-
sen fontos, elvi feladat a hátrányos 
helyzetű hallgatók támogatásában. 
Ezért összehangoltuk elképzeléseinket 
az egyetemi KISZ VB célkitűzéseive!, 
amelyekkel — természetesen apróbb 
fenntartások mellett — karunk állami 
vezetése egyetértett. Eredményesnek 
bizonyult nevelési hálózatunk közre-
működése az ú j hallgatói ösztöndíjak 
megállapításában. A hallgatókról al-
kotott helyes, reális képnek köszönhető, 
hogy az ösztöndíjak megállapítását jó-
nak, igazságosnak tar t ják karunk hall-
gatói. Én magam nagyon sokat várok 
a kidolgozás alatt álló ú j tanulmányi 
és vizsgaszabályzattól is. A hallgató a 
társadalom messzemenő segítségével 
végzi tanulmányait, s kötelessége min-
denkoron és rendszeresen tanulni. Az 
ú j szabályzat ezt az elvet következete-

sebben érvényesíti. Aki a feladatának 
nem tud, vagy nem akar eleget tenni, 
azt kellő időben eltanácsolja az egye-
temről. Az ú j tanévet karunk nehéz 
körülmények között kezdte el; az épü-
let bauxitbeton szerkezetének megrok-
kanása miatt ki kellett költözniük in-
tézeteinknek a kar Eötvös utcai épü-
letéből. A város vezetésétől az ideigle-
nes elhelyezés gondjainak megoldásá-
hoz jelentős segítséget kaptunk. Az 
előzetes tárgyalások szerint a helyre-
állítás a jövő év végére megtörténik. 
A munkákat egyébként a Szegedi Épí-
tőipari Vállalat végzi, reméljük, kellő 
időben. 

Kedvessy professzor néhány héttel 
ezelőtt meghívást kapott a Szovjetunió 
Egészségügyi Minisztériumától a Tas-
kentben megrendezett gyógyszertech-
nológiai kongresszusra. Ütjáról a kö-
vetkezőket mondta. 

— A kongresszuson, amely mind 
szakmai, mind más vonatkozásban él-
ményt jelentett, előadás tartósára is 
felkérték. Taskentben hatalmas ép' tő 
és szervező munka folyik. Láthattam 
az egyetemi intézetek működését, kor-
szerűen, jól felszerelt gyógyszertárakat, 
laboratóriumokat látogattam meg. Na-
gyon szép utazást tet tünk a hatszáz 
éves ősi városban, Szamarkandban, 
amely ma is őrzi és ápolja ősi kul-
tú rá j a emlékeit. 

P. L. 

Véradók 
köszöntése 

A SZOTE Gazdasági Hivatala kul-
túrtermében október 23-án véradókat 
köszöntött dr. Altorjai István docens, 
a Vöröskereszt egyetemi szervezetének 
elnöke. Kovács János, a Szegedi Nem-
zeti Színház tagja is az ő tiszteletükre 
mondta el Szluhanszki Emil Transz-
fúzió című versét. 

Kedves kalauzomtól, Kaiser Gabriel-
lától, a Véradó Állomás adjunktusától 
tudom meg, hogy a vöröskereszt ren-

dezvényével azokat az egyetemi okta-
tókat, dolgozókat köszönti, akik az 
utóbbi három évben részt vettek a té-
rítésmentes véradásban. 

Orvosegyetem; az ittlevők vérfel-
használók és véradók egyben. 

Dr. Berencsi György orvoskari dé-
kán és dr. Kulka Frigyes egyetemi ta-
nár véleménye szerint természetes, 
Érthető, hogy a sebész, aki igényli 
munkájához a vért és jól tudja, mit 
jelent ha nincs elég, — ad is ha szük-
séges. Egy üzem vagy Tsz inkább 
olyankor aktivizálódik, ha egy munka-
társnak van szüksége a segítségre. Itt 
mindez nem ilyen személyre szóló. A 

klinikák sok vért igényelnek, hiszen 
nemcsak Szegedet kell ellátniok. 

Dr. Kovács Gágor docens munkahe-
lye a Sebészeti Klinika. A Véradó Ál-
lomás termelésének mintegy 20—25 
százalékát ők használják fel. havi 
100—150 litert. De még ez is kevés 
Érthető, hiszen egy nyitottszives mű-
téthez 10—12 liter vér szükséges. 

Itt van Kenéz Antalné. a Vöröske-
reszt városi t i tkára is. — Hogy a vér-
adás szempontjából mi a különbség az 
egyetem és más munkahelyek között? 
Itt évente három-négy alkalommal is 
adnak a dolgozók térítésmentesen vért, 
míg máshol általában csak egyszer. 

A Vöröskereszt egyetemi szervezeté-
nek titkára Béládi Ilona, ö is az est 
előkészítői közé tartozik. Mint mondja, 
szerény lehetőségeik szerint nagy 
örömmel készültek erre a kis ünnep-
ségre. 

Bartók Éva a Kardiológiai Osztály 
főnővére. ö szervezi az osztályon a 
véradó akciókat. Sürgős esetekről kér-
dezem, előfordulhat-e fennakadás a 
vérszoígáltatásban. Válasza megnyug-
tató: — Nem. A Véradó Állomás min-
den esetben segít. 

A résztvevők közben jó hangulatban 
beszélgetnek tovább. Azoknak az em-
bereknek jóérzésével, akik tudják mit 
jelent életet adni, életet menteni. 

SZ. I. 

Kovács János színművész verssel köszönti a véradókat. 

Szerkezeti kapcsolatok — 
jelentéshordozó elem 

Hemmert János 
képeiről 

A JATE Liliom utcai klubjában 
nyílt meg Hemmert János kiállítása, 
meglehetős vihart kavarva. Hívei és 
ellenzői egyaránt bőven akadnak. Mi 
ezen a helyen nem kívánunk állást 
foglalni sem pro, se kontra; inkább a 
bemutatott anyagról szeretnénk néhány 
szót szólni. 

A képekben igen sok stílus kevere-
dik, szintetizálódik. A futurizmustól a 
szürrealizmusig, az op arttól a pop art 
jellegzetességéig sokminden olvad ösz-
sze az anyagban. Legfeltűnőbb a képek 
térbelisége. Kétségtelenül elüt az „al-
földi" festészet megszokott világától, de 
kérdés, hibájául róhatjuk-e fel ezt? 
Nézzük meg alaposabban a képeket! 

Többnyire szürrealisztikusak. Hatnak 

a látvány egészével, de részeik külön-
külön is élnek. Hemmert János festé-
szetében a legfontosabb szerepe a kom-
pozíciónak van. Nagyon lényeges itt 
az egyes elemek helye a képszerkezet 
egészében, egymásrahatásuk, egymással 
fennálló kapcsolataik. Nagy erény ez. 
amely a festészetben mostanában csak 
keveseké. Az viszont még kérdéses, 
tud-e majd Hemmert megfelelően élni 
ezzel a lehetőséggel. Jelen anyagában 
többnyire jól él vele, és ez bíztató a 
jövőre nézve is. 

Az anyag összessége első látásra két-
ségtelenül felszínességet és játékossá-
got mutat. Ha azonban jobban meg-
nézi az ember, már erős rétegződés in-
dul meg a képek között. Vannak, me-
lyek első látásra, hagyományos fes-
tészeti értelemben is szépek, megraga-
dóak. Talán két eklatáns példát ve-
gyünk: a Szeged és a Szélmalomharc. 

Más jellegű művek, melyeket a Sor-
sok, az Örömök vára stb. képvisel. 
Hemmert — és egyáltalán az ilyen jel-
legű festészet — legfontosabb erénye 
a kompozíciós elemek sokrétű, izgal-
mas szerkesztése. Ha a színeket a kép-
szerkezettől függetlenül nézzük, való-
ban funkciótlanok. hatásuk felszínes. 

Pedig van feladatuk, amit be is tölte-
nek. Még hagyományos értelemben is 
értékelhetők ezek a képek. Tükrözik 
a ma ro/ianó emberének világát, mely 
nagyon gyakran felszínes, külsőségek-
bén manifesztálódó, rideg. Valahol egé-
szen mélyen az alapoknál — a kép 
esetében a kompozíciós szerkezetben 
— található az emberi értékrendszer 
néha már csak fogalmakban — a sík-
ban szeparált fotók kollázsa — és nem 
a lényegben. 

Hemmert azoknál a kéneknél hibáz, 
ahol a kompozíció, a szerkezet lehető-
ségeit nem használja ki. Ahol a kevés 
elem miatt — pl.: a Boszorkányság, az 
Oswiecim, Az örök Danaé és még né-
hány festmény — nem állt módjában 
izgalmas kapcsolatokat kialakítani. 

Ez a kiállítás csupán egyetlen lehe-
tősége a festészetnek és a festőnek is 
Nem köthetjük végleg ehhez a stílus-
hoz Hemmert Jánost. Amit bemutatott 
— jelen értékei mellett — elsősorban 
azért érdemel figyelmet. ' mert rátalált 
egy sajnos igen kevéssé használt lehe-
tőségre: a kompozíció, a szerkezeti vi-
szonylatok fontosságára. 

SZÁVAY ISTVÁN 


